



**ICOMOS INTERNATIONAL TRAINING COMMITTEE
COMITÉ INTERNATIONAL D'ICOMOS POUR LA FORMATION**

INVITATION

CIF WORKSHOP for the Guidelines Working Group

**ATELIER DE TRAVAIL DU CIF pour le
Groupe de travail des Directives**

*“Guidelines for Education and Training in the
Conservation of Cultural Heritage”*



**ROME
ITALY**

November 2016 / novembre 2016

Dear CIF Members – Guidelines Working Group,

Education and Training in Conservation are central in our efforts to protect our heritage. The new context of Training and Education in the conservation of cultural heritage was presented and discussed at our three previous CIF Guidelines Workshops in Dublin 2010, Paris 2011 and Florence 2014. We all realized that the concept of heritage has been subject to constant evolution; simultaneously, the questions of authenticity, cultural diversity and heritage diversity have been debated, and the concepts of heritage community, setting of heritage, environmentally sustainable development, and historic urban landscapes have also been introduced. We also observed the broadening of the international community, thanks to the impact of international organizations such as ICOMOS, ICCROM and the World Heritage Committee, under the umbrella of UNESCO that generated an increasing number of countries involved in the debate regarding the protection and conservation of heritage resources.

This is the reason why CIF decided originally in Quebec 2008 to revise the ICOMOS Guidelines and confirmed in Paris 2011 to expand the scope of the ICOMOS CIF Guidelines on Education and Training in the Conservation of Monuments, Ensembles and Sites of 1993 by developing companion documents that will reflect this evolution and provide a set of principles and guidance to help those who work in capacity building to plan and implement effective strategies that touch a wide variety of actors and through diverse methods. At the same time, CIF developed a document titled “Reflections on heritage to be preserved and the resources required” that reflects on the resource requirements to meet the conservation challenges regarding the current broad definition of heritage and the expansion of the heritage community.

We invite you to confirm your interest in and attendance to the *CIF* Guidelines Workshop in Rome, on November 2016 by 25 October 2016, by filling the attached registration form.

Many thanks for your interest and participation to this important initiative,

Yours sincerely,

Lyse Blanchet, President

CIF WORKSHOP

Subject

In Paris 2011, it was decided to create a formal Working Group that will be assigned to define and coordinate the process and logistic to develop the “*Guidelines for Education and Training in the Conservation of Cultural Heritage*”. By your noticeable presence and interest at previous CIF workshops – Svätý Yur 2005, China 2005, Pisa 2007, Quebec 2008, Dublin 2010, Paris 2011, Florence 2014 – you have been identified as potential valuable members of the Guidelines Working Group: You are therefore invited to confirm your interest and attendance to the Guidelines Workshop in Rome, in November 2016 to contribute shaping this important CIF initiative.

Specific guidelines for the education and training of practitioners specialized in conservation will be developed: Modules A, B, C and D.

- A- education and training at academic level
- B- higher level specialization
- C- practical training for crafts/trades
- D- civic education and training

The focal point of the Workshop will be to confirm the members of the Guidelines Working Group and sub-working groups and to finalize the Principles document and the Guidelines Modules A and C, under development.

The outcome will be presented at the ICOMOS 2017 ADCOM meetings, in India.

Practical matters

Workshop co-ordinator: Mehr-Azar Soheil

Official partner: ICCROM

Venue: ICCROM, Rome

Chair: Lyse Blanchet, CIF President

DAY 1

Time: 10am – 2:00pm

Opening remarks, by Lyse Blanchet

Introduction on the Initiative to write a new “Principles” document and develop new “Guidelines”: the Why and the How, by Carlo Cesàri

Presentation of Comments received by the ICOMOS ADCOM and CIF Members, by Lyse Blanchet

ICCROM’s Perspective, by Joseph King

Presentation of different approaches to the revision process, by Navin Piplani

Working Session A:

PROPOSED Content and Implementation

Working Session on the Principles document and E.C.C.O document

Objective: Review comments and approve revisions

Format: Open discussion

Lunch break

Time: 3:00pm-5:30pm

Working Session B:

PROPOSED Content and Implementation

Working Session on the Principles document

Objective: Implement approved revisions

Format: Collectively Modify/Revise the different paragraphs based on approved review comments

DAY 2

Time: 10am – 2:00pm

Working Session C:

Conclusion on the Content and Implementation

Working Session on the Guidelines for Practitioners

Objective: Review format and comments and approve revisions

Format: Open discussion

Lunch break

Time and Format: 3.00pm – 5.30pm

Working Session D:

PROPOSED Content and Implementation

Working Session on the Guidelines for Practitioners

Objective: Implement approved revisions

Format: Collectively Modify/Revise the different paragraphs based on approved review comments

DAY 3

Time: 10am – 2:00pm

Working Session E:

Conclusion on the Content and Implementation

Working Session on the Guidelines for Trades

Objective: Review format and comments and approve revisions

Format: Open discussion

Lunch break

Time and Format: 3.00pm – 5.30pm

Working Session F:

PROPOSED Content and Implementation

Working Session on the Guidelines for Trades

Objective: Implement approved revisions

Format: Collectively Modify/Revise the different paragraphs based on approved review comments

DAY 4

Time: 10am – 2:00pm

Morning Session:

ICOMOS CIF Business Meeting

Main Objectives:

- To prepare for the ADCOM & CIF meetings in India, in 2017
- To Refine the CIF Workprogram for the next two years.

Chers Membres du CIF - Comité de travail des Directives

L'éducation et la formation dans la conservation sont centrales dans nos efforts de protéger notre patrimoine culturel. Le nouveau contexte en Éducation et en formation en conservation du patrimoine a été présenté à Paris en 2011. Nous nous sommes tous rendus compte que le concept du patrimoine culturel a été sujet à une évolution constante : simultanément, les questions sur l'authenticité, la diversité culturelle et la diversité du patrimoine ont été discutées, et les concepts tels que la communauté du patrimoine, la mise en place du patrimoine, le développement environnemental durable, et les paysages urbains historiques ont été également introduits. Nous avons également observé l'élargissement de la communauté internationale, grâce à l'impact des organismes internationaux tels qu'ICOMOS, ICCROM et le Comité de patrimoine mondial, sous la bannière de l'UNESCO qui ont contribué au nombre croissant de pays impliqués au coeur de la discussion concernant la protection et la conservation des ressources patrimoniales.

C'est cette raison que CIF a décidé originalement à Québec en 2008 de réviser les Directives de l'ICOMOS et a confirmé à Paris en 2011 d'augmenter la portée des directives de l'ICOMOS sur l'enseignement de la conservation des monuments, des ensembles et des sites, pour refléter cette évolution en proposant le développement de documents accompagnateurs qui fourniront un ensemble de principes et un guide pour aider ceux qui travaillent pour projeter et mettre en application les stratégies efficaces qui touchent une grande variété d'acteurs et par des méthodes diverses. En même temps, CIF a élaboré un document intitulé "Réflexions sur le patrimoine à protéger et les ressources exigées" qui initie une réflexion sur les besoins en ressources afin de relever les défis de conservation dans un contexte élargie de la définition courante du patrimoine et en expansion de la communauté patrimoniale.

Nous vous invitons à confirmer votre intérêt et assistance à l'atelier de CIF à Rome, en novembre 2016, en remplissant et faisant parvenir la fiche jointe avant le 26 octobre 2016.

Vous remerciant sincèrement de votre intérêt et participation à cet important projet,

Lyse Blanchet, Présidente

ATELIER DE TRAVAIL DU CIF

Sujet

À Paris, il a été convenu de créer un Groupe de travail formel qui sera affecté à la définition et coordination du processus et à la logistique gérant le développement des « Directives pour l'éducation et la formation en conservation du patrimoine culturel. Par votre présence et intérêt notés aux ateliers de travail précédents du CIF - Sväty Yur 2005, China 2005, Pisa 2007, Quebec 2008, Dublin 2010, Paris 2011, Florence 2014 – vous avez été potentiellement identifiés comme membres du groupe de travail du CIF qui travaillera à la coordination, développement et mise en place des Principes et des nouvelles Directives. Le groupe de travail est composé de membres représentant les différentes régions du monde et diversités culturelles.

Les Directives spécifiques pour l'éducation et la formation des praticiens en conservation seront développées: Modules A, B, C et D.

- A. niveau académique
- B. niveau supérieur de spécialisation
- C. métiers pour l'architecture bâti
- D. communauté civile

Le point focal de l'atelier de travail sera la confirmation du groupe de travail et la finalisation du document Principes et des documents Directives des Modules A et C, en développement.

Sujets pratiques

Coordonnateur Irlandais : Mehr-Azar Soheil

Partenaires officiel : ICCROM

Venue : ICCROM, Rome

Président de l'Atelier de travail : Lyse Blanchet, CIF Présidente

DAY 1

Session de travail:

Proposition : Contenu, implantation et applicabilité

Time: 10am – 2pm, Pause déjeuner, 3:00pm-5:30pm

Salutations et remerciements, par Lyse Blanchet, Présidente du CIF

Introduction au projet de révision des Directives: Le pourquoi et le comment, par Carlo Cesari

Reconnaissances des réviseurs, par Lyse Blanchet

La perspective d'ICCROM, par Joseph King

Présentation des différentes approches au développement des Directives, par Navin Piplani V-P CIF

Discussions: Débat ouvert sur le mandat du CIF vis-à-vis les Directives

Format: Présentation des thèmes, animée par Navin / Lyse

- Définition et confirmation du mandat
- Composition du groupe de travail
- Développement d'une approche, d'un processus et d'une logistique viables

DAY 2

Session de travail du matin:

Conclusion : Contenu, implantation et applicabilité

Temps: 10am – 2pm (peut s'étendre dans la session de l'après-midi)

Sujet principal : Approbation des Directives révisées de l'ICOMOS

Format: Présentation des thèmes, animée par Navin / Lyse

- Identification des besoins potentiels en ressources additionnelles
- Développement d'une stratégie et de sa mise en place au cours des deux prochaines années

Questions et réponses

Sommaire de l'atelier de travail et développement d'un plan d'actions

Session en fin d'après-midi:

Rencontre du Bureau du CIF

Temps : 3 :00 pm-5 :30pm

Objectif principal :

- Préparation à la réunion du CIF en Inde en 2017
- Préparation du plan de travail 2016-2017



CIF

INTERNATIONAL WORKSHOP
ATELIER DE TRAVAIL INTERNATIONAL

ROME, ITALY/ ITALIE
26-27 November 2012 / 26-27 novembre 2012

REGISTRATION FORM / FICHE D'ENREGISTREMENT

CIF: LYSE BLANCHET

E-mail: CIF@canada.icomos.org

Name / Nom

Institution

Street address / Adresse

City and Postal code / Ville et Code postal

Country / Pays

E- mail / Courriel

- I wish to confirm my interest to be part of the Guidelines Working Group. / Je désire confirmer mon intérêt à faire part du Groupe de travail des Directives.
- I wish to be part of the CIF workshop held in Rome /Je prendrai part à l'Atelier de travail à Rome
- I wish to confirm my interest to be part of a sub-group focused on _____ as mentioned in the Subject section of the invitation. / Je suis intéressé(e) à diriger un sous-groupe de travail sur _____ tel que décrit dans la section Sujet de l'invitation.
- I am not sure whether I will be able to take part in the workshop, but I wish to be kept informed / Je ne suis pas certain(e) si je pourrai participer à l'Atelier, mais je desire être informé(e).
- I have used the form to update my address etc./ Je vais utiliser ce formulaire afin de mettre à jour mon adresse etc.